
تعادل|
جلسه كميس��يون كش��اورزي اتاق بازرگاني تهران 
به صورت مشترك با كميسيون كشاورزي مجلس به 
منظور تعامل و همفكري در خصوص شرايط پيش آمده 
و وضعيت تامين كالاهاي اساس��ي برگزار شد. فعالان 
اقتصادي در اين نشست با اشاره به غافلگيري در روزهاي 
ابتدايي جنگ، وجود يك برنامه و طرح جايگزين براي 
شرايط جنگي را ضروري دانسته و پيشنهاد كردند وزارت 
جهاد كشاورزي برنامه خودرا براي بروز شرايط احتمالي 
جنگ تدوين كند. آنها همچنين پيش��نهاد دادند، كه 
امكان واردات كالا بدون انتقال ارز فراهم شود و در اموري 
كه امكان واگذاري به بخش خصوصي با حفظ حاكميت 
دولتي وجود دارد، واگذاري ها انجام بگيرد، چرا كه اجرايي 
شدن اين دو پيشنهاد موجب مي شود كه عرضه كالاي 

باكيفيت  در بازار افزايش و قيمت   ها كاهش  يابد.

     لزوم وجود شفافيت 
در وزارت جهاد كشاورزي

در ابتداي اين نشس��ت، هومن حاجي پور، قائم مقام دبير 
شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي استان تهران 
به بيان برخي از مشكلات فعالان اقتصادي پرداخت و در 
خصوص موض��وع برگزاري اين جلس��ه گفت كه بخش 
خصوصي طي جن��گ 12 روزه حضور پررنگي در تامين 
كالاهاي اساسي داش��ته و قرار است فعالان اقتصادي در 
اين نشست مشكلات خود در اين شرايط را بيان كنند تا در 
صورت رخ دادن  مجدد شرايط پيش آمده، آمادگي بيشتري 

براي تامين كالاها با حل مشكلات وجود داشته باشد.
عطاالله اش��رفي اصفهاني، رييس كميسيون كشاورزي و 
صنايع تبديلي اتاق تهران، نيز طي سخناني به حضور بخش 
خصوصي در كنار دولت براي تامين كالاهاي اساسي در 
طول جنگ 12روزه اش��اره كرد و گفت: در وضعيتي كه 
پيش آمد توليدكنندگان و بازرگانان فعال در حوزه صنعت 
غذايي كشور به صورت تمام و كمال در كنار دولت بودند، اما 
متاسفانه  مشكلات پيش روي  فعالان اقتصادي همچنان 

پا برجا بوده  و هست.
او افزود: يك مشكل مهم در اين دوره اخلال در سامانه ها از 
جمله سامانه ترخيص كالا بود كه جهاد كشاورزي نيز در اين 
خصوص پاسخگو نبود، البته اميدواريم با بررسي تجربه اي 
كه در 12روز جنگ براي تامين كالاهاي اساسي داشتيم، 
مشكلات تا حدي برطرف شود تا در صورت بروز احتمالي 
مجدد شرايط جنگي، بتوان بازار تامين و عرضه كالاهاي 

اساسي  را  به درستي مديريت كرد.
داود رنگ��ي، از اعضاي كميس��يون كش��اورزي و هيات 
نمايندگان اتاق تهران، مهم ترين مشكلات اين حوزه را در 
حمل ونقل، تعطيلي دستگاه هاي دولتي و قطعي اينترنت 
عنوان كرد اما موضوعي كه به زعم او، اين مشكلات را تشديد 

مي كرد سياست هاي وزارت جهاد كشاورزي بود.
او گفت: يكي از مشكلاتي كه از قبل وجود داشت و در اين 
دوره نيز راه حلي براي آن انديشيده نشد اين است كه كالا 
وارد گمرك مي شود اما به به دليل مسائل ارزي ترخيص 
نمي شود. مشكلاتي از اين دست و مسائل مربوط به تمديد 
زمان ثبت سفارش، كد ساتا و ... را خود دولت به وجود آورده  

به سادگي قابل حل است. وزارت جهاد كشاورزي هم بايد 
شفافيت اطلاعات را در اولويت قرار دهد. فرهاد آگاهي، ديگر 
عضو هيات نمايندگان اتاق تهران، به موضوع عدم تامين ارز 
به موقع براي واردكنندگان اشاره كرد و گفت كه بايد در اين 
خصوص شفاف سازي صورت بگيرد تا بازرگان بتواند براي 
ادامه فعاليت خود برنامه ريزي كند. او ادامه داد: شرايط بازار از 
نظر گوشت وارداتي اصلا مناسب نيست  و ذخاير استراتژيك 
كم است، چرا كه واردات از مبدا برزيل صفر بوده. از سوي 
ديگر ثبت سفارش گوشت يك فرآيند زمان  بر است كه با 

سياست زمان  سه ماهه  واردات  ممكن  نيست.

     دو پيشنهاد براي تنظيم بازار
علي تقوي فر، عضو هيات نماين��دگان اتاق تهران، نيز در 
س��خناني با انتقاد از عملكرد دستگاه هاي دولتي در دوره 
جنگ 12 روزه گفت: كش��ور ما زمان زيادي است كه در 
بحران قرار دارد و مش��كلات فقط منحصر به دوره جنگ 
نمي شود. كشور در تمام دستگاه هاي خدماتي و اجرايي 
خود در شرايط بحران به مديريت درس��ت نياز دارد.اين 
فعال اقتصادي در ادامه به معاون وزير جهادكش��اورزي و 
نمايندگان مجلس پيش��نهاد كرد كه امكان واردات كالا 
بدون انتقال ارز فراهم شود و در اموري كه امكان واگذاري 
به بخش خصوصي با حفظ حاكميت دولتي وجود دارد، 
واگذاري ها انجام گيرد، چرا كه اجرايي شدن اين دو پيشنهاد 
موجب مي شود كه عرضه كالاي باكيفيت در بازار افزايش 

و  قيمت   ها كاهش يابد.

      صف ترخيص كالا و دپوي كالا در گمرك
حميدرضا اس��كندري، عضو هيات مديره انجمن صنفي 
كارفرمايي تامين و بس��ته بندي آجيل، خشكبار و ادويه 
ايران نيز كه در نشست مشترك كميسيون هاي كشاورزي 
اتاق تهران و مجلس شوراي اسلامي حضور داشت با تاكيد 
بر اينكه بخش خصوصي در 12 روز جنگ س��نگ تمام 
گذاشت، عنوان كرد كه از هم اكنون بايد با حل مشكلات 

جاري به فكر آينده بود.
به گ��زارش روابط عمومي اتاق تهران، اس��كندري افزود: 

مشكلات ارزي موجب شده است كه نتوانيم پاسخگوي 
تامين  كنندگان خارجي خود باشيم و در برخي از موارد با 
گذشت بيش از 8 ماه نمي توانيم پول آنها را پرداخت كنيم، 
كه تمام اين مش��كلات ناشي از خودتحريمي است. براي 
اينكه بازرگان و فعالان اقتصادي بتوانند به فعاليت خود ادامه 
دهند بايد بتوانند برنامه ريزي كنند، حتي اگر ارزي وجود 

ندارد يا تخصيص داده نمي شود، بايد شفاف اعلام شود.
داود لپه چي، رييس انجمن حبوبات ايران، نيز به مشكل 
طولاني بودن صف تخصيص ارز در بانك مركزي اش��اره 
كرد و گفت: اينكه چندين ماه در صف تخصيص ارز بانك 
مركزي قرار بگيريم شايد مشكل وزارت جهاد كشاورزي 
نباش��د اما وقتي اي��ن فرآيند كند اس��ت و بانك مركزي 
پاسخگو نيست مشكل خود را به كجا ببريم و به كه بگوييم؟ 
با وجود مشكلات مالي و ارزي سفارش های قبلي ما به موقع 
نمي رسد و پاس��خي هم براي تامين كننده خارجي خود 
نداريم، از سوي ديگر نيز در ثبت سفارش جديد با مساله 

كاهش  سهميه مواجه  مي شويم.

      ضرورت تدوين برنامه جايگزين 
در شرايط جنگي

در ادامه كاوه زرگران، رييس كميسيون تسهيل و توسعه 
تجارت اتاق تهران با جمع بندي موضوعات مطرح ش��ده 
توس��ط فعالان اقتصادي گف��ت: در اي��ن 12 روز بخش 
خصوص��ي پرقدرت در كنار دولت ب��ود و اگرچه كارها به 
كندي انجام مي گرفت اما وزارت جهاد كشاورزي نيز پاي 

كار بود  و  به  فعالان  اقتصادي كمك مي كرد.
او سپس با اشاره به غافلگيري در روزهاي ابتدايي جنگ، 
وجود يك برنامه و طرح جايگزين براي شرايط جنگي را 
ضروري دانست و افزود: وزارت جهاد كشاورزي براي برنامه 
خود را براي بروز شرايط احتمالي جنگ را تدوين كند، به طور 
مثال بايد درخصوص تمركز انبارها، تاييد چندسطحي و 

مشكل سامانه هاي دولت چاره انديشي شود.

     ثبت سفارش يك ماهه بدون تمديد است
در ادامه اين نشست معاون توسعه بازرگاني وزارت جهاد 

كشاورزي، س��خنان خود را اينگونه آغاز كرد كه در طول 
12 روز جنگ تحميلي وزارت جهاد كشاورزي و معاونت 
توسعه بازرگاني اين وزارتخانه به صورت تمام وقت تلاش 
كرده تا بازار كمبودي نداشته باشد، توزيع كالا در شهرهاي 
مسافري به درستي انجام بگيرد و به فعالان اقتصادي نيز 
پاسخ درست و شفاف داده شود. شهرزاد مشيري توضيح 
داد: براي اينكه كالاها به درس��تي توزيع ش��ود و مردم با 
مشكل مواجه نشوند، گزارش ميزان جا به جايي مسافران 
به ش��هرهاي پرتردد را از وزارتخانه هاي مرتبط دريافت 
كرديم و با كمك بخش خصوصي توانستيم  بازار را در نقاط 

پرجمعيت  متعادل  كنيم.
او با اشاره به مشكلاتي كه توسط فعالان اقتصادي مطرح 
ش��د گفت: من در حوزه فعالي��ت و اختيارات معاونت 
توسعه بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي مي توانم پاسخگو 
باش��م، بنابراين درباره اختيارات بانك مركزي و ديگر 
دستگاه هاي دولتي نمي توانم اظهارنظري داشته باشم. اما 
در خصوص موضوعاتي كه به اين معاونت مربوط مي شود 
مي توانيم بگويم كه تمام تلاشم را مي كنم كه مشكلاتي 
مانند كد ساتا برطرف شود. او در خصوص كاهش سهميه 
نيز گفت: همه مي دانيم كه روند تخصيص س��هميه 
براساس امتياز كارت بازرگاني، ميزان فعاليت بازرگان در 
60 ماهه گذشته و شرايط ديگر رقبا در هر حوزه سهميه 
تعيين مي شود. در معاونت توسعه بازرگاني بودجه براي 
تخصيص ارز به واردات كالا وجود دارد كه براساس آن 
در سامانه بخشنامه و اطلاعيه منتشر مي شود، بنابراين 
معاونت خارج از ظرفيتي كه تعيين شده، نمي تواند ثبت 
سفارش انجام دهد. برخي از فعالان اقتصادي نسبت به 
ثبت نظر دستگاه از سوي معاونت توسعه بازرگاني وزارت 
جهاد كشاورزي انتقاداتي داشتند كه مشيري اعلام كرد 
تا پايان دي 1403 نظر دستگاه ثبت شده است. به گفته 

او ثبت  سفارش يك ماهه  بدون  تمديد  است.

     اتاق بازرگاني 
مرجع تسهيل مشكل فعالان اقتصادي است

پيمان فلسفي، نايب رييس كميسيون كشاورزي، آب و 
منابع طبيعي مجلس شوراي اسلامي با تاكيد بر ادامه دار 
شدن اين جلسات عنوان كرد كه طرح اينگونه مشكلات 
از س��وي فعالان اقتصادي مي تواند فش��ار و تقاضا براي 
مراجعه حضوري به دس��تگاه هاي دولتي را كم كند. او 
با اش��اره به نقش اتاق بازرگاني عنوان كرد: به اعتقاد من 
هيچ مجموعه اي مثل اتاق بازرگاني نمي تواند به فعالان 
اقتصادي مشاوره بدهد و مسير حل مشكلات را تسهيل 
كند. اين نماينده مجلس از فعالان اقتصادي خواست كه 
اگر قانون يا مشكلي وجود دارد كه براي حل آن نياز است 
مجلس وارد شود، آن را مطرح كنند. او گفت: اين جلسات 
بين اتاق و دستگاه هاي دولتي از جمله با معاونت هاي وزارت 
جهاد كشاورزي بايد ادامه داشته باشد، چرا كه مي توان از 
مسير اين جلسات به سمت مقررات زدايي و رفع مقررات 
دس��ت وپاگير پيش رفت. محمد س��راج، ديگر نماينده 
مجلس نيز برگزاري اين جلس��ات را ضروري دانست و 
عنوان كرد كه بايد تجربه جنگ 12روزه را براي روزهاي 

پيش رو در نظر بگيريم  و براي آينده  برنامه ريزي كنيم.
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امنيت اقتصادي چگونه
در جنگ ۱۲ روزه تضمين شد؟

عضو اتاق بازرگاني ايران اختصاص سريع و مناسب 
ارز مورد نياز براي واردات دارو و كالاهاي اساسي را 
در تامين امني��ت اقتصادي دوران جنگ تحميلي 
اخير موثر دانس��ت و گفت: عملكرد بانك مركزي 
در جنگ 12 روزه در تامين ارز كالاهاي اساس��ي 

و جلوگيري از التهاب بازار، بسيار قابل توجه بود.
سيديوسف حسيني در گفت وگوي اختصاصي با 
خبرنگار اقتصادي ايرنا با اش��اره به عملكرد خوب 
دولت و بانك مركزي در مديريت بازار ارز در جنگ 
12 روزه اخير، به تامين به موقع ارز كالاهاي اساسي 
و نقش بي بديل همراهي و همدلي مردم در حفظ 
ثبات بازار اش��اره كرد و گفت: در شرايط بحراني و 
نوسانات شديد بازار ارز، معمولا انتظار مي رود قيمت 
دلار به طور چش��مگيري افزايش يابد، اما عملكرد 
مثبت بانك مركزي در جنگ 12 روزه، بسيار موثر 

و قابل توجه بود.
وي افزود: برخلاف پيش بيني ها كه انتظار جهش 
قيمتي مي رفت، قيمت دلار نوساني محدود داشت 
كه حتي پس از آتش بس نيز به س��رعت به كانال 
پايين تر بازگشت. اين موفقيت نشانه اي از مديريت 
و سياست گذاري دقيق بانك مركزي است كه اجازه 

نداد بازار ارز دچار التهاب و بي ثباتي شود.
اين فعال اقتصادي ادام��ه داد: يكي از عوامل مهم 
ديگر در حفظ ثبات بازار ارز، همراهي و همدلي مردم 
بود. مردم شريف ايران با رفتارهاي منطقي و عدم 
رفتارهاي هيجاني، تقاضاي غيرضروري براي ارز را 
كنترل كردند و اين موضوع به كاهش فشار بر بازار 
ارز كمك شاياني كرد. اين وحدت و همدلي در سطح 
جامعه و مديران اقتصادي، باعث شد كه نه تنها بازار 
ارز دچار نوسانات شديد نشود، بلكه كالاهاي اساسي 

نيز به موقع تامين و در دسترس مردم قرار بگيرد.
حسيني يادآور شد: بانك مركزي با تامين سريع و 
مناس��ب ارز مورد نياز براي واردات دارو و كالاهاي 
اساس��ي، توانس��ت يكي از مهم ترين چالش هاي 
اقتصادي در ش��رايط جنگ را ب��ه خوبي مديريت 
كند. اين اقدام به همراه نظارت دقيق وزارتخانه هاي 
مرتبط، مانع از بروز كمب��ود و افزايش قيمت هاي 
ناگهاني در بازار شد و امنيت رواني و اقتصادي مردم 
را حفظ كرد. عضو هيات رييسه اتاق بازرگاني تبريز 
به نقش فعال و ميداني رييس كل بانك مركزي از 
همان روز اول جنگ اشاره كرد و افزود: وي در همان 
روزهاي ابتدايي جنگ ش��خصاً از ش��عب مختلف 
بانك هاي تهران بازديد و بر تداوم فعاليت ش��بكه 
بانكي نظارت داشت. اين حضور موثر و مديريت به 
موقع در كنار فعاليت شبانه روزي مديران بانكي و 
حضور آنها در شعب، باعث شد تا با وجود حملات 
س��ايبري و مش��كلات محدود در سيستم بانكي، 
شبكه بانكي كشور بدون وقفه و با كمترين اختلال 

به فعاليت خود  ادامه  بدهد.
رييس پيش��ين كميته ارزي ات��اق بازرگاني ايران 
همچنين به اعتماد عمومي نسبت به وزير اقتصاد 
جديد اشاره كرد و گفت: وي با سابقه و دانش خود، 
توانسته انتظارات مردم و فعالان اقتصادي را برآورده 
و در شرايط س��خت، سياست هاي مناسبي را اجرا 
كند. اين اعتماد و اميدواري، زمينه ساز ثبات بيشتر 
در بازار و تقويت فعاليت هاي توليدي و تجاري است.

اين عضو اتاق بازرگاني خاطرنش��ان كرد: عملكرد 
بانك مركزي در مديريت بازار و تامين ارز كالاهاي 
اساسي در جنگ 12 روزه، نمونه اي موفق از مديريت 
بحران اقتصادي بود كه ب��ا همراهي مردم و تلاش 
مديران ارشد اقتصادي، توانس��ت ثبات را در بازار 
حفظ و از التهاب هاي ش��ديد جلوگيري كند. اين 
تجربه نشان داد كه با برنامه ريزي دقيق، اتحاد ملي 
و مديريت مقتدر مي توان حتي در شرايط دشوار نيز 

امنيت  اقتصادي  را تضمين كرد.

مجارستان، دروازه ورود ايران 
به بازار اتحاديه اروپا

چن��د روز پي��ش، در چارچوب صدمين س��الگرد 
برق��راري روابط ديپلماتيك ايران و مجارس��تان و 
همزمان با سي امين سال خواهرخواندگي دو شهر 
تاريخي يزد و ياسبرين، ديداري رسمي ميان رايزن 
بازرگاني ايران در مجارس��تان و شهردار ياسبرين 
برگزار ش��د؛ اين ديدار با هدف توس��عه مناسبات 
اقتصادي و بررس��ي فرصت ه��اي نوين همكاري 

تجاري صورت گرفت.
حس��ن ارگي، رايزن بازرگاني جمهوري اسلامي 
ايران در مجارس��تان در گفت وگو با ايس��نا، اظهار 
كرد: تجارت ميان مجارس��تان و اي��ران از اهميت 
ويژه اي برخوردار است. مجارستان به عنوان عضو 
اتحاديه اروپا، نقش مهمي در ارتباطات اقتصادي 
بين ش��رق و غرب اين قاره ايفا مي كند. اين كشور 
مي توان��د به عن��وان دروازه اي ب��راي ورود به بازار 
اتحاديه اروپا تلقي شود، به ويژه با توجه به موقعيت 
جغرافيايي و روابط اقتص��ادي كه با ايران دارد. وي 
افزود: همچنين، همكاري هاي اقتصادي بين ايران 
و مجارستان از طريق تنها كشوري كه كميسيون 
مش��ترك اقتصادي آن با ايران تاكنون در اتحاديه 
اروپا فع��ال مانده ادامه دارد. اين امر نش��ان دهنده 
اهميت اس��تراتژيك اين روابط براي هر دو كشور 
اس��ت. در ابتداي س��ال2024، اين كميس��يون 
نشست هايش را در تهران برگزار كرده و اميدواريم 
كه در سال 202۵ نيز فضاي برگزاري آن فراهم شود. 
ارگي خاطرنشان كرد: مجارستان تنها كشور عضو 
اتحاديه اروپاست كه كميسيون مشترك اقتصادي 
ايران با آن در اين اتحاديه فعال است. اين امر اهميت 
ويژه اي براي توس��عه روابط اقتصادي ميان ايران و 
اتحاديه در بلندمدت داشته باشد. آخرين نشست 
اين كميسيون در ابتداي سال 2024 برگزار شد و 
اميدواريم در سال 202۵ نيز اين جلسات تكرار شود.

فاصله آمار تا واقعيت قاچاق
در بازار پوشاك

با وجود ممنوعيت واردات پوشاك طي سال هاي اخير و 
اجراي تبصره 4 ماده 18 براي مقابله با كالاي قاچاق، بازار 
ايران همچنان مملو از پوشاك خارجي بدون برچسب 
ساخت داخل است؛ به گونه اي كه دبير انجمن صنايع 
نساجي ايران حجم واقعي قاچاق پوشاك را تا دو برابر 
آمار رسمي، يعني حدود سه ميليارد دلار در سال برآورد 
مي كند بنابراين چنانچه اين بازار چند ميليارد دلاري 
در اختيار توليدكنندگان داخلي قرار بگيرد، مي تواند نه 
تنها پوشاك، بلكه زنجيره بالادستي نساجي از جمله نخ، 
پارچه و الياف را نيز فعال كند. سيدشجاع الدين امامي 
رئوف در گفت وگو با ايسنا، ضمن اشاره به آمار اعلامي 
از سوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز مبني بر قاچاق 
سالانه حدود 1,۵ ميليارد دلار پوشاك به كشور، اظهار 
كرد: بر اساس شواهد ميداني و ميزان گسترده پوشاك 
خارجي در بازارهاي ش��هري و فروشگاه هاي آنلاين، 
عدد واقعي احتمالا تا سه ميليارد دلار نيز مي رسد. دبير 
انجمن صنايع نساجي ايران تصريح كرد: پوشاكي كه فاقد 
برچسب ساخت ايران باشد، مطابق تبصره 4 ماده 18 
قانون، كالاي قاچاق محسوب مي شود؛ بر همين اساس 
با توجه به وفور چنين كالاهايي در سطح عرضه، مي توان 
گفت حجم قاچاق از آمار رس��مي بيشتر است. قاچاق 
پوشاك حتي در س��ال هايي كه واردات آن قانوني بود 
نيز وجود داشت، چراكه به دليل تعرفه هاي بالا، بخشي 
از كالاها از مبادي غيررسمي وارد كشور مي شد اما در 
شرايطي كه قانون، مبادي ورودي را براي واردات پوشاك 
بسته اعلام مي كند، آمار بسيار بالاست. وي ضمن اشاره 
به بررسي هاي پيشين مبتني بر »آمار صادرات آينه اي« 
خاطرنش��ان كرد: در مقاطعي بين سال هاي 13۹0 تا 
13۹۵، ميزان قاچاق پوشاك حدود ۵00 ميليون تا يك 
ميليارد دلار برآورد مي شد، اما امروز به دليل ممنوعيت 
كامل واردات رسمي و عدم شفافيت در مبادي خارجي، 
امكان برآورد دقيق دشوار شده است.امامي رئوف تاكيد 
كرد: نبود عزم جدي در برخورد با قاچاق، چه در مبادي 
ورودي و چه در سطح عرضه، باعث شده زنجيره توليد 
داخلي نتواند سهم مناسبي از بازار را به دست آورد. اين 
درحالي است كه چنانچه اين بازار چند ميليارد دلاري 
در اختيار توليدكنندگان داخلي قرار گيرد، مي تواند نه 
تنها پوشاك، بلكه زنجيره بالادستي نساجي از جمله 
نخ، پارچه و الياف را نيز فعال كند. دبير انجمن صنايع 
نساجي ايران ضمن اشاره با استناد به مشاهدات ميداني 
و وضعيت بازار، تصريح كرد: كرد: حجم بس��يار زيادي 
از پوشاك خارجي بدون برچسب يا با برچسب جعلي 
در فروش��گاه هاي آنلاي��ن، فضاهاي مج��ازي و حتي 
فروشگاه هاي فيزيكي در سطح شهرها عرضه مي شود. 
بنابراين، چالش اصلي، نظارت دقيق و برخورد موثر با اين 
نوع كالاها در سطح عرضه است. وي با بيان اينكه آغاز 
اطلاع رساني و آموزش درباره اين تبصره توسط ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز اميدواركننده است، اظهار كرد: 
با وجود شروع پيگيري ها، بعيد مي دانم در كوتاه مدت 

شاهد اثرگذاري جدي اين اقدام در بازار باشيم.

نرخ نان در اين استان ها
۵۲ درصد گران شد

در حالي كه در استان هايي چون قم، خراسان رضوي، 
همدان و گيلان قيمت نان هاي س��نتي تا ۵2 درصد 
افزايش يافته، رييس كارگروه آرد و نان از اعمال نرخ هاي 
جديد در تهران در آينده اي نزديك خبر داد. محمدجواد 
كرمي، رييس كارگ��روه آرد و نان، گفت: قيمت جديد 
نان هاي سنتي در تهران از جمله سنگك، بربري، لواش و 
تافتون به زودي از سوي استانداري اعلام مي شود.  رييس 
كارگروه آرد و نان اظهار داشت: »افزايش قيمت نان پيش 
از جنگ 12 روزه اخير برنامه ريزي شده بود اما با توجه 
به شرايط، اجراي آن به تعويق افتاد. اكنون و با تثبيت 
اوضاع، استانداري تهران تصميم دارد قيمت هاي جديد 
را اعلام كند.«  وي افزود: »در هفته گذشته، نرخ نان در 
چند استان از جمله قم، خراسان رضوي، همدان و گيلان 
حدود ۵2 درصد افزايش داشته است. بر همين اساس، در 
تهران نيز قيمت جديد از سوي استانداري اعلام خواهد 
شد.« و پس از آن در دستگاه هاي نانينو نانوايي ها اعمال 
مي ش��ود.  كرمي تأكيد كرد: »افزايش نرخ نان با هدف 
واقعي سازي قيمت ها، حمايت از كيفيت پخت و ارتقاي 
وضعيت نانوايان صورت مي گيرد و س��ازوكار نظارتي 
براي جلوگيري از تخلف نيز همزمان فعال خواهد شد.«

فعالان اقتصادي در نشست با كميسيون كشاورزي مجلس مطرح كردند

پيشنهادهایی  براي تنظيم بازار

وزیر صمت: 

ترخيص كالاهاي دپوشده تا شهريور
وزير صمت ضمن بيان اينكه باتوجه به شرايط فعلي، افزايش 
نرخ گاز و برق منطقي نيس��ت، ابراز اميدواري كرد كه تا 
ش��هريورماه بخش عمده اي از كالاهاي مانده در گمرك 
ترخيص شود. به گزارش اتاق بازرگاني ايران، محمد اتابك، 
وزير صنعت، معدن و تجارت در نشست تخصصي فعالان 
اقتصادي و اعضاي اتاق اصفهان با اشاره به اوضاع كنوني 
كش��ور اظهار كرد: جنگ 12 روزه عزت ايران و ايراني را 
در دنيا بالا برد و اين موضوع را مديون شهدا هستيم. وي 
افزود: انسجام و تصميمات به موقع و صحيح فرمانده كل قوا 
باعث شد تا پاسخ قاطع و دندان شكني به دشمن داده شود. 

معاونان ما نيز در اين مدت، پذيراي كارخانه داراني بودند 
كه در جريان جنگ آسيب ديدند. اتابك بيان كرد: اصناف، 
فروش��گاه هاي زنجيره اي، نانوايي ها و تمام مردم تلاش 
خود را به كار گرفتند تا كشور به پيروزي برسد. وزير صمت 
تأكيد كرد: ما باور داريم كه دولت بايد از تصدي گري فاصله 
بگيرد و تنها به سياست گذاري بپردازد. راه حل بسياري 
از مشكلات در بس��ته حمايتي وزارت صمت براي حفظ 
پايداري توليد گنجانده شده است. وي ادامه داد: تاكنون 
يك ميليون و 300 هزار تن كالا از گمركات كشور خارج 
شده و بسته حمايتي ۹0 درصد به بسته 100 درصد تبديل 

شده اس��ت. همچنين ۵0 درصد به اعتبارات تسهيلات 
افزوده شده و تصويب شده است كه چك هاي برگشتي تا 
سه ماه مانع دريافت تسهيلات نشوند. وزير صمت با اشاره به 
محدوديت هاي ارزي گفت: سياست هاي ارزي نبايد مانعي 
براي سياست هاي تجاري كشور باشند، بلكه بايد اجازه داد 
سياست هاي تجاري آزادانه دنبال شوند. اتابك افزود: بانك 
مركزي بايد تنها نرخ بازگش��ت ارز مربوط به مواد اوليه را 
مطالبه كند و باتوجه به ش��رايط فعلي، افزايش نرخ گاز و 
برق منطقي نيست. وي درباره نقش بخش خصوصي گفت: 
اگر قرار است كميته اي در حوزه تصميم گيري تشكيل 

شود، نبايد صرفا در انحصار وزارت صمت باشد؛ بلكه اتاق 
بازرگاني و فعالان بخ��ش خصوصي نيز بايد در آن نقش 
داشته باشند. اتابك با اشاره به جايگاه اقتصادي استان 
اصفهان اظهار كرد: اين استان به عنوان چهارمين استان 
در ايجاد ارزش افزوده كشور، سهمي معادل ۵,4 درصد 
دارد. هرچند صنعتي شدن مزايايي دارد اما معايبي نيز 
دارد كه بايد با اقدامات زيس��ت محيطي نظير افزايش 
فيلتراسيون و توسعه فضاي سبز مديريت شود. وي در 
پايان  ابراز اميدواري كرد تا شهريورماه بخش عمده اي 

از كالاهاي مانده در گمرك ترخيص شود.
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